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Zdravotnictví pro všechny? 
Nelze diskutovat o tom, zda má život jedince s větším kapitálem větší váhu, nežli život 

jedince na opačném konci pomyslného žebříčku. Na této myšlence je založen zdravotní 

systém České republiky.  

Otázkou je, zda návrh ministra Vlastimila Válka1 tuto myšlenku nenarušuje. Jeho návrhem 

totiž je vrátit zpět debatu o nadstandartních pacientech. On sám navíc uvedl: „Ve chvíli, kdy 

řekneme, že jsou nadstandardy, říkáme, že prostě budou dvě skupiny kvality péče,“ (ČTK, 

2022). Je tedy návrh narušením filozofie, na které stojí naše zdravotnictví? 

Nejprve je třeba si ujasnit, co by daná reforma zahrnovala. Problém totiž je, že ministerstvo 

zdravotnictví, ani pan ministr sám, nezveřejnili zatím žádné informace o tom, jaké 

nadstandardy by byly zavedeny. Jak vyplývá z rozhovoru MUDr. Davida Marxe, Ph.D. a 

moderátora Matěje Skalického (Skalický, 2022),  lze předpokládat že by se nejednalo o 

omezení základní péče, ale spíše o například instalování lepších implantátů za příplatek. Jaký 

společenský dopad by tedy mělo nabízení nadstandartních produktů za příplatky? 

Je nejspíše naivní domnívat se, že už dnes neexistuje jistý nadstandard za příplatek. Jako 

příklad bych chtěl uvést soukromou společnost Neovize“ (neovize.cz, nedatováno). Neovize 

nabízí použití nejmodernějších technologií pro péči o váš zrak a následnou léčbu. Samozřejmě 

v rámci zdravotního pojištění máme nárok na péči o naše zrakové ústrojí. Ovšem to nám 

nezaručuje, že bude použito nejmodernějších přístrojů a technologií které jsou na trhu 

dostupné. A právě k tomuto účelu slouží soukromé společnosti jako Neovize. Zaručují 

nadstandard, který není nutný k základní léčbě. Nejde o to, že by státní ústavy nechtěly 

poskytovat co nejlepší služby svým pacientů. Je to samozřejmě čistě finanční otázka. 

Je zde ovšem pomyslné rozdělení od státních služeb, které by měli být pro všechny a těch 

soukromých. Pro spoustu lidí je podle mého názoru syntéza těchto dvou systému do jednoho 

problematická. Nevedlo by toto k dalším placeným výhodám? Začneme lepšími protézami a 

skončíme u toho, že hasiči budou přednostně hasit dům s lepším pojištěním?  

Dle mého názoru musí být velice pečlivě vybrána škála zákroků, či produktů které budou 

takto zkapitalizovány. Rozhodně není možné, aby si například pacient mohl zaplatit nečekání 

ve frontě, či přednostní výdej léků. Dle mého názoru by toto ještě více štěpilo již tak dosti 

rozdělenou a polarizovanou společnost. Pocit sounáležitosti a rovnosti která se netýká jen 
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zdravotnictví, ale také například soudnictví, je velice důležitým prvkem k vzájemnému soužití 

ve společném státě.  

Dle mého názoru je přípustné nabízení nadstandartních produktů, ze strany státu pod 

podmínkou toho, že nebudou znevýhodňovat méně majetné občany. 

Na druhou stranu, pokud by k takové to změně došlo, mohla by přinést i velmi pozitivní 

důsledky pro celou společnost. Pokud totiž státní zdravotní systém zvýší své příjmy tímto 

systémem nadstandardů, může tím zvednout obecnou kvalitu zdravotnictví. Co tím je 

myšleno? 

Je nepopiratelné že pro většinu lidí hraje při výběru zaměstnání hlavní roli finanční 

ohodnocení. Platy lékařů se mohou ve státní sféře pohybovat i okolo sta tisíc (Wolf, 2022), 

což je rozhodně nadstandartní ohodnocení. Ovšem v soukromé sféře může jít i o trojnásobek 

této částky.  

Pokud by se tedy s nadstandardy ve zdravotnictví zvýšily platy zdravotníků, mohlo by to 

znamenat menší odliv lékařů do soukromého sektoru. To by ve výsledku bylo výhodné pro 

všechny uživatele veřejného zdravotnictví. 

Na závěr bych chtěl vyjádřit svůj osobní postoj který je následovný. Dle mého názoru je tato 

změna možná a příkladem toho jsou mnohé země které již takto fungují. Ovšem změna musí 

být provedena citlivě a s ohledem na všechny zúčastněné, aby nezpůsobila více škody než 

užitku.    

Filip Jonas Edlund 
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